
Canvis	en	l'oferta	i	demanda	de	cànnabis	en	

el	context	COVID-19	
Com	en	tots	els	àmbits	de	la	vida	de	la	ciutadania,	els	canals	“clàssics”	d'oferta	i	demanda	de	
substàncies	 psicoactives	 també	 s'han	 vist	 afectats	 per	 la	 crisi	 sanitària	 de	 la	 COVID-19.	 El	
cànnabis,	primera	droga	il·legal	més	consumida	a	Europa,	i	les	substàncies	derivades	d'aquest,	
no	han	sigut	una	excepció.	

En	 l'informe	 del	 European	 Monitoring	
Centre	 for	 Drugs	 and	 Drug	 Addiction	
(EMCDDA)	 i	 l'EUROPOL,	EU	Drug	Markets:	
Impact	 of	 COVID-19,	 es	 realitza	 una	
primera	 aproximació	 als	 efectes	 que	 ha	
tingut	el	context	derivat	de	la	COVID-19	en	
l'oferta	 i	 la	 demanda	 d'aquesta	 mena	 de	
substàncies.		

En	 primer	 lloc,	 sobre	 la	 demanda,	 encara	
no	 hi	 ha	 estudis	 a	 gran	 escala,	 però	 sí	
estudis	 més	 xicotets	 en	 contextos	
específics	que	poden	oferir	pistes	 sobre	el	
que	 està	 passant,	 com	 el	 realitzat	 pel	
Trimbos	 Institute	 dels	 Països	 Baixos.	 En	
aquest	 estudi,	 es	 detecta	 un	 augment	 de	
consum	 en	 dos	 de	 cada	 cinc	 consumidors	
de	 cànnabis	 a	 causa	 de	 circumstàncies	
lligades	 a	 la	 COVID-19,	 entre	 les	 quals	
destaquen	 l'avorriment	 i	 l'estrés.	Respecte	
a	 l'oferta,	 l'informe	 del	 EMCDDA	 i	
l'EUROPOL	 diferencia	 entre	 l'herba	 i	
l'haixix.	Mentre	que	en	el	cas	de	l'herba		no	
s'han	 detectat	 canvis	 significatius	 en	 la	
producció,	 que	 pot	 ser	 pel	 fet	 que	 les	
infraestructures	estan	molt	ben	establides,	
sí	 s'ha	 detectat	 una	 reducció	 en	 la	
disponibilitat	 i	 un	 augment	 en	 els	 preus,	
que	 de	 moment	 s'atribueixen	 a	
circumstàncies	 imposades	per	 la	COVID-19	
(confinament,	distància	social).	No	obstant	
això,	aquests	canvis	en	la	disponibilitat	i	els	
preus,	 estan	 afectant	 altres	 mercats,	 com	
el	del	cànnabis	sintètic.	

Un	 exemple	 clar	 són	 unes	 anàlisis	
realitzades	 a	 Suïssa,	 on	 s'han	 trobat	
diversos	 exemples	 d'aquesta	 mena	 de	
compostos	sintètics	quan	el	que	s'esperava	
detectar	 era	 tetrahidrocannabinol	 (THC).	
Finalment,	 en	 el	 cas	 de	 l'haixix,	 les	 vies	
tradicionals	d'accés del qual	 eren	 a	 través	
del	Marroc,	Espanya	i	França	cap	a	la	resta	
d'Europa,	 també	 s'han	 detectat	 canvis.	
Encara	 que	 efectivament	 la	 via	 tradicional	
ha	 quedat	 interrompuda	 de	 manera	
significativa,	 ja	que	 incloïa	sobretot	 l'ús	de	
carreteres,	 s'ha	 tingut	 constància	 d'una	
adaptació	 cap	 a	 l'ús	 de	 la	 via	 marítima.	
Prova	 d'això	 són	 diverses	 confiscacions	
d'haixix	 en	 el	 port	 d'Anvers	 (Bèlgica)	 que	
venien	en	contenidors.		
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